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Josep Tell amb la seva trompeta l'any 1949, amb només quinze anys d'edat. 
Foto: arxiu de Josep Tell. 
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Aqu esta entrevista es va realitza r 

el 12 d'octubre de 2005 a casa de Josep 

Tell, a Riudoms, arran d'un treball de 

recerca que vaig fer sobre les agrupa

cions musicals a Riudoms al ll arg del 

segle XX. Josep Tell Rovira em rebé amb 

la seriositat que el ca racteritza, i m 'expli

cà amb bona fe i honestedat els records 

que tenia de les bandes, cora ls i orques

tres de les quals havia format part. 

Tell inicià els seus estudis musi

cals a l'edat de sis anys amb el popular 

organista riudomenc Elies Mestre, que 

l'instruïa en solfeig . Començà a tocar el 

piano amb el Sr. Fructuós Piqué de Reus 

als 10 anys, i als 14, amb el barceloní Sr. 

Agustí Lizandra, aprengué l' instrument 

amb el qual més s'hi ha identificat: la 

trompeta . Ha ensenyat música a una 

bona part dels músi cs riudomencs de la 

segona meitat del segle XX, i ha cons

tituït una munió d'agrupaments musi

ca ls de cert reconei xe ment provincial, 

com són les corals Rossinyols de Maria i 

Dolça Catalunya, i l'orquestra Selmar. A 

més, ha format part en d'altres agrupa

cions també popu lars co m l'o rqu estra 

Sensació, del Vend rell, l'orquestra La 

Triomfal, d'Igualada o l'orquestra Inspi

ració, de Sant Sadurní. A més, ha par

ticipat i dirigit en diverses ocasions les 
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caramell es de Riudoms i la banda per 

les processons de Setmana Santa, ano

menada La Principal de Riudoms. 

- Per començar, em podria explicar què 

signifiquen per vostè les formacions 

que s'han creat a Riudoms i de les quals 

n'ha sigut director o component? 

- Per mi han sigut molt satisfactòries. Per 

una banda, amb l'orquestra Selmar tots 

els components havíem estudiat músi

ca i vam fer moltes actuacions, per tant 

n'estic molt co ntent. Per altra ba nda, 

de la coral Rossinyols de Maria també 

n'estic molt content perquè vaig estar 

molt ajudat per la Rossita Monja (Rosa 

Maria Pujol, muller d'E lies Mestre), que 

m'ajudava mo lt en l'aspecte estètic i 

posava ordre quan convenia . De la coral 

Dolça Catalunya també n'estic orgu ll ós 

perquè la vaig formar jo, però, és clar, 

eren aficionades, i això em donava al 

guns problemes, perquè tot s'ho havien 

d'aprendre a base de repetició i més 

repetició. En aquest aspecte haig de fe

licitar- les per la seva paciència, sobretot 

per aprendre's l'Agonia del Divendres 

Sant, que és una composic ió força com

plicada musicalment, i quan jo la dirig ia 

van aconseguir fer-la sonar molt bé. 

- Quina va ser la prim era formació de 

Riudoms en la qual participà? 

- LOrquestra Moderna, quan jo devia 

tenir 15 o 16 anys, on hi cantava el " Jo

selín" (Josep Maria Bages), que ara ja 

ens ha de ixat . Aquest home era molt 

bona persona i tenia una gran veu, 

però és allò que passa: ningú és profe

ta a casa seva. 

- Què me'n pot dir del seu primer pro

fessor, l'Elies Mestre? Què sig nificà per 

a vostè? 

- No tinc paraules per elevar el senyor 

Elies. Sabia molta música, sabia ense

nyar, però no tenia caràcter d' imposar

se, no era un mestre recte; era un mes

tre viu, prudent, que feia la vista grossa 

si algú no afinava prou . Això li va donar 

aquesta aurèola que encara conse rva 

de bon home. Però no tenia caràcter de 

fer de músic: va provar d'anar amb una 

orquestra però el ball no era per a ell. 

Potser no tenia prou caràcter per impo

sar-se, però bé, els que ens imposem, 

tampoc tenim ga ire bona fama . 

- Vostè va viure l'època en què l'Elies di

rig ia el cor pa rroquial? Què en destaca

ria, d'aquell cor? 

- Sí que vaig viure aquel la època, i so-

bretot en destaca ria les cançons de 

Setmana Santa . Una vegada no troba

va músics per a la processó del vespre 

del Divendres Sant, i el l va fer un Bonus 

Homnes preciós per l'escol ania que 

sempre penso de fer-lo amb l'o rquestra. 

Com deia, no sabia imposa r-se, però va 

saber treure profit de l'esco lania. Lla

vors hi havia dues classes d'escolans: 

els de l'escolani a, que només cantaven 

i els ensenyava l'Elies, i els de l'altar, 

que també ajudaven a missa i els vicaris 

també els ensenyaven música -qu e per 

cert, aquí a Riudoms vam tenir uns vica

ris molts bons. A mi, el meu pare em va 

apuntar a les dues coses. 

- 1 de l'Schola Cantorum, també dirigida 

per Elies Mestre, què me'n pot dir? 

- Era una coral només d'homes que va 

començar l'any 1939 o 1940. Es va dis

soldre perquè no hi havia renovació de 

veus i els homes van anar deixa nt-ho. 

Jo el Divendres Sant els avisava, i al

guns s'afegien a la Dolça Cata lunya per 

cantar, però es va anar perdent, fins que 

finalment es va acabar el 1983. 

- Com va sorgir la idea de crear una or

questra de músics riudomencs? Per què 

va acabar dissolent-se? 
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- Quan vaig plegar del restaurant Les 

Palmeres de Tarragona, després de sis 

anys tocant-hi, hi havia músics de Riu 

doms que venien a estudiar a casa meva 

i jo els portava a estudiar a Barcelona, i 

vam acorda r fer l'orquestra Selmar, que 

durant els quatre anys que vam durar 

vam actuar per tota Espanya i vam tenir 

força èxit gràcies a un representant de 

Saragossa amb qu i vam aco rdar que, 

per 800 pessetes netes dià ries, anàvem 

a actuar on ca lgués. Jo n'era el director, 

però llavors van començar les modes de 

deixar-se els cabe lls ll args i van deixar 

de posar-se els vestits que po rtàvem per 

actuar, i no vaig estar-hi d'acord. Es va 

dissoldre perquè no vaig voler passar

hi: un músic ha d'anar arreglat, i per 

ca lor que faci no pot vestir de carrer, de 

qua lsevol manera; ara la gent no fila tan 

prim. Jo he tingut força problemes a la 

vida per voler seguir un camí d'ordre, 

pe rq uè mai vaig co nsentir que se'm 

tractés amb menyspreu quan els músics 

actuàvem pels carrers, i m'he anat cre

ant una aurèola especial, ja ho sé, però 

no puc ni vull canviar, perquè el reco lza

ment de sempre de la meva família em 

dóna força. 

Josep Tell davant el piano. 
Foto: Glòria Coll Domingo 

- Quin tipus de música interpretava l'or

questra Selmar? 

- La Selmar interpretava música de ball 

arranjada per un senyor de Granollers 

que ens arreg lava les partitures pels vuit 

instruments que érem, ja que ll avo rs 

les partitures ven ien per a quinze o vint 

instruments. Ai xò va ser mo lt important, 

perquè tothom ens deia que per pocs 

que fóssim sonava mo lt ben arreg lat. 

- En qu ines altres formacions riudom en

ques ha participat? 

- Després de l'Orqu estra moderna ja 

va ig anar a fer el servei militar i, quan 

en vaig tornar, ja només vaig actuar 

amb orquestres de fora . 

- Lany 1974 sorgí la idea de fer una cora l 

infanti l. Qui n repe rtori interpretava la 

cora l Ross inyols de Maria ? 

- Repertori popular, ca nçons del Beat, 

de Nadal, de cap d'any ... cançons ben 

senzilles que el públic conegués: El noi 

de la mare, Lhereu Riera, Muntanyes 

del Canigó, La Santa Espin a ... De fer Els 

Segadors i el Cant de la Senyera, ja no 

n'hi va haver ocasió, perquè vam plegar 

abans. Dels co ncerts, en tinc molt bon 

record: recordo que quan baixàvem 

de l'escenari veia la gent plorant. La 

coral anava mo lt ben posada, hi havia 

mo lt d'ordre i anava molt ben vestida 

- d'això se'n cuidava la Rossita Monja-, 

i la posada en escena sempre donava 

molt bon resultat. 

- Va ser co mplicat dirigir uns nens que 

no sabien solfe ig? 

"Jo he tingut força 
problemes a la vida 
per voler seguir 
un camí d'ordre, 

' . . perque ma1 va1g 
consentir que 

' , b se m tractes a1n 
menyspreu quan els 

, . ' musics actuavem 
pels carrers, i m'he 
anat creant una 
aurèola especial, ja 
ho sé" 

- No era gens difícil dirigir aquests 

nens perquè creien molt, i les can

çons es feien a una o dues veus. Els 

concerts de ls Rossinyols de Maria van 

ser magnífics: feien goig de veure, i la 

gent s'emocionava. 

- Què creu que va sign ificar per la cora l 

infantil i pel poble en general la Troba

da de Cora ls Infanti ls que es va ce le

brar a Riudoms l'any 1978? 

- Doncs mira, aquests intercanvis i tro

bades no els fèiem massa a gust. Fins 

i tot no vam veure co nvenient d'anar a 

una trobada que es va fer a Barcelona 

durant la t ra nsició, perquè vam veure

hi un rerafons polític. 



- A la mateixa època, la cora l Dolça Ca

talunya patia una gran mancança en el 

sector mascu lí i els Rossinyo ls de Ma

ria van passar de vuitanta nens a vint

i-vuit nenes so les i, a favor de la coral 

d'adu lts, es va disso ldre la infantil. 

Vostè pensava que aquesta dissolució 

era definiti va o només temporal? 

- No, no ho va ig pensar mai , de fer-ne 

una alt ra, de cora l de peti ts, tot i que 

no m 'haguera fet res . Avui tampoc 

em faria res dirig ir-ne una altra, tot i 

que no sé si ara tinc la paciència que 

tenia ll avors. 

- Què va significar per vostè i per les 

co rals que guanyessin el Prem i Provin

cial de l'any, de Ràd io Tarragona l'any 

1979? 

- Aquest prem i el vam guanyar laco

ral Rossinyols de Maria i jo, i per a mi 

va ser im portant, però a un sector del 

poble no li va ag radar perquè tenia 

un rerafo ns polític. Aqu est premi el 

dirigia el LluísTorrell , que llavors era 

alcalde de Riudoms i n'estava molt, 

de la cora l, i quan va dei xar de ser-ho 

es van deixa r de donar aquests pre

mis a Riud oms. 

- Rossinyols de Maria havia de partici

pa r l'any 1977 a la Trobada de Corals 

Infantils de Catalunya al Palau d'Es

ports de Barcelona, oi? 

- Aquesta trobada de corals infantils 

a Barcelona és la que t'anomenava, 

a la qual vam trobar convenient de 

no anar-hi . Amb la junta vam dir que 

potser co rreríem un cert perill per-

què tot just començava la transició i 

això no es veia bé, però després no va 

passar res; potser ens vam equivocar 

no anant-hi, però ens vam espantar. A 

més, no m 'agradava la idea de cantar 

amb una trobada que clarament esta

va organitzada per grups polítics; per a 

mi, l'art a l'art i la política a la política. 

- Vostè va dirigir la coral Dolça Catalu

nya durant vint-i-un anys. Qu è en podria 

destacar? Quins motius van fer-lo aban

donar la direcció de la coral? 

- Vaig passar moltes satisfaccions a la 

coral, però el problema sempre va ser la 

falta de puntualitat i les faltes d'assistèn

cia, que sempre cometien els mateixos. 

Va ser principalment per això que vaig 

deixar la coral, i si hagués pres paci

ència potser encara hi seria. Això va 

ser l'únic inconvenient, perquè ells van 

prendre molta paciència i voluntat repe

tint les cançons per aprendre-les i no es 

van queixar mai ni hi va haver mai cap 

mala paraula. 

- Quin repertori s' interpretava quan vos

tè hi era al davant? 

- El repertori de la coral també era po

pular; el meu tarannà és que a la gent 

del poble -en el bon sentit de la parau

la- se'ls ha de donar el que volen . Per 

mi, les corals que actuen aquí haurien 

de fer com a mínim la meitat del reper

tori popular. 

A la Dolça Catalunya també hi havia un 

grau de patriotisme, però no eren can

çons polítiques; un patriotisme net. Una 

El grup de músics que tocaven al restau rant Les 
Palmeres de Tarragona, l'any 1962. 

Foto: arxiu de Josep Tell . 
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Tell dirigint la banda per Setmana Santa a 
Riudoms l'any 1995. 
Foto: arxiu de Josep Tel l. 
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vegada vam cantar la Maite de Zoro

zóba l, que és una cançó quasi revo lucio

nària del nord , i en un poble ens van dir 

que per què ca ntàvem en caste llà. 

- En un articl e que va publ icar la prem

sa loca l l'any 1980, expli cava que a 

Riudoms sempre hi ha moltes iniciati

ves, però que acaben molt aviat; que 

la continuïtat és difícil. En l'article deia 

que perquè les coses durin hi ha d'haver 

"vo luntat, perseverança i amor al treball 

que es realitzi ': Ha ca nviat ara , la seva 

opinió respecte llavors? Va aconseguir 

d'alguna manera el seu propòsit? 

- Ll avors aquí a Riudoms hi havia una 

guerra entre entitats, i la meva opinió 

segueix sent la mateixa. Jo vaig propo

sa r de fer una sola junta am b totes les 

entitats culturals de Riudoms, per aju

dar-nos mútuament. No en vam sortir, 

i avui passa el mateix. Per mi, Riudoms 

és poble de novetats, no de continuïtats: 

moltes inquietuds, però ningú vol aju

dar a qui té uns ideals polítics diferents 

als seus o és d'una entitat que no és la 

seva. Vaig estar mig any lluitant en això, 

i no en vaig treure res . Després també 

vaig intentar de començar una societat 

riudomenca apolítica, junt amb dos o 

tres homes més. Això ho havia vist en 

molts d'altres pobles: s'havien d' invertir 

uns diners a fons perdut, i si no ho aca

bàvem nosaltres ja ho acabarien els nos

tres fills o néts. Quan van sentir a parlar 

de diners ningú en va voler saber res . 

- Creu que encara perdura aquesta ten

dència, d'acabar les coses tot just co

mençades? 

- Per mi aquesta tendència de Riudoms 

continua, i ja hi era abans de la guerra, 

quan es feien simultàniament quatre 

balls diferents per les festes, cada un 

d'una ideologia pol ítica diferent. 

- Vostè ha col ·laborat en trad icions mu

sica ls riudomenques tan arrelades com 

les ca ramell es o la banda de Setma-

na Santa . Què me'n pot dir, d'aquestes 

dues tradicions a Riudom s? 

- Les caramell es són molt trad icionals a 

Riu doms, i el Divendres Sant no ho pot 

se r més, de trad icional. La Confraria de 

la Sang no n'ha volgut fer mai propa

ga nda, però el que es fa aquí a Riudoms 

des de les vuit del matí, amb les creus, 

fin s a la processó de la nit, m 'atreviri a 

a dir que no hi cap més poble de l món 

que ho faci tan co mplet i tan so lemne. I, 

mentrestant, hi ha hagut alguns senyors 

de la revi sta LÜm que ho han estat ridi 

cu litzant, acusant la co nfraria d'afavorir i 

donar prioritats a alguns. 

- Com veu el present i el futur d'aquestes 

tradicions? 

- Quan va comença r la democràcia es 

tenia por que aquestes coses lligades al 

clergat es perdessin, i sí, en alguns llocs 

es va perdre bastant la tradició de la Set

mana Santa. Però aquests últims anys 

ha revifat, i molt, i veig força improbable 

que es perdin aquí, que cada cop se li 

dóna més importància i hi ha més vo

luntat de participació. 

- Com veu el panorama musica l actua l a 

Riudoms? 

- Bé, el veig molt bé, l'únic en què no 

estic d'acord és en el reperto ri que in

terpreten . Crec que a les actuacions de 

les formacions de l'Esco la Municipal de 

Música de Riudoms hi hauri a d'haver 

ca nçons populars.» 


